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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Informare sedinta CA  CNPP 27 iulie 2022 

• Guvernul are in vedere 189 de proiecte de investitii publice 'semnificative' in elaborarea 

bugetului de stat pe 2023 

• Premierul Nicolae Ciuca: Rata de absorbtie a fondurilor europene de 64,5% plaseaza 

Romania la un nivel egal cu Germania 

• Adrian Caciu: Sistemul public de pensii nu este impozitat pana la valoarea de 2.000 de 

lei, analizam sa vedem daca aceasta valoare poate fi crescuta / Partea de impozitare va 

privi celelalte sisteme de pensii, fara a afecta partea de contributivitate 

• Proiectele legilor Justitiei: Mandatele actualilor sefi ai Inaltei Curti si ai marilor parchete, 

prelungite cu un an 

• Guvernul a aprobat suplimentarea numarului maxim de posturi din DNA in cadrul 

Structurii de sprijin a procurorilor europeni delegati in Romania 

• Indicele ROBOR la trei luni continua sa creasca. A urcat astazi la 7,71%, de la 7,56% ieri. 

Este cea mai mare valoare din februarie 2010 

• Sondaj eJobs: 70% dintre romanii cu doua joburi au avut nevoie de suplimentarea 

veniturilor pe termen lung / Cei mai multi romani cu doua locuri de munca au intre 36 si 

45 de ani / Jumatate dintre respondenti au declarat ca ambii angajatori stiau si de celalalt 

job 

• Guvernul a aprobat alocarea sumei de 3,24 milioane de lei pentru exproprierea unor 

imobile situate pe amplasamentul drumului expres Braila-Galati 

• Legea privind anularea amenzilor pentru necompletarea formularului PLF la trecerea 

frontierei a intrat in vigoare!  

• CGMB: Proedus va organiza un program de bugetare participativa pentru tineret 

• Ministerul Cercetarii a lansat apelul pentru Bursele "Marie Sklodowska-Curie" 
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• Marcel Bolos: Studiem modelele Greciei, Portugaliei si Italiei pentru sistemele de irigatii 

incluse in PNRR 

• Sustinerea asociatiilor utilizatorilor de apa cu bani de la UE si din buget, o solutie pentru 

contracararea efectelor secetei (ministru) 

• Rezervele de apa ale Romaniei sunt in scadere, dar suficiente: datele oficiale de la Apele 

Romane 

• Aeroportul Baneasa se redeschide pe 1 august, dupa o pauza de 9 ani. Trei companii sunt 

pregatite sa inceapa cursele de linie si charter 

• Inca o companie americana care produce reactoare nucleare mici intra in Romania 

• Romania deschide consulate generale la Paris, Londra si Salzburg si consulate la Nantes 

si Belfast 

• Ciolacu, despre declaratiile lui Viktor Orban: Jignitoare pentru toata lumea; o sa avem o 

discutie in coalitie 

• Mircea Geoana, adjunctul NATO: ”Diferenta de moral al trupelor rusesti si a celor 

ucrainene este absolut zdrobitoare in favoarea ucrainenilor/ Armata Ucrainei, mult mai 

supla, mult mai adaptata razboiului modern” 

• Amenintare oficiala venita de la Moscova: 'Republica Moldova ar putea deveni o a doua 

Ucraina' 

• Raport. Implementarea energiei regenerabile in UE nu se desfasoara suficient de rapid 

pentru ca blocul comunitar sa-si atinga obiectivele climatice propuse. Cauza principala 

este un proces birocratic prea lent de autorizare la nivelul tarilor membre 

• Comisia Europeana cere o intensificare a eforturilor privind combaterea variolei 

maimutei 

• Livrarile de gaze rusesti prin Nord Stream 1 au scazut la 20% din capacitatea 

gazoductului. Autoritatile din Germania lanseaza un apel catre consumatorii casnici si 

industriali de a economisi 

• Putin si Erdogan vor discuta saptamana viitoare la Soci despre acordul privind cerealele 

si cooperarea militara, anunta Kremlinul 
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• Informare ședință CA  CNPP 27 iulie 2022 

Ieri, 27.07.2022, a avut loc o nouă  ședință a Consiliului de Administrație al Casei 

Naționale de Pensii Publice. Lucrările au fost conduse de dl. Daniel Baciu, 

președintele CNPP și a avut pe ordinea de zi următoarele puncte: 

 1. Notă de informare referitoare la aplicarea prevederilor Legii nr.210/2022 privind 

acordarea unor drepturi persoanelor persecutate pe motive politice de dictatura 

instaurată începand cu data de 6 martie 1945, precum și a celor deportate în străinătate 

ori constituite în prizonieri. 

2. Informare emiterea Ordinului nr.384/01.07.2022 privind emiterea Certificatului privind 

legislația în materie de securitate socială care se aplică titularului (documentul portabil 

A1) 

3. Diverse 

La primul punct este vorba despre devansarea la 1 august 2022 a termenului de plată 

pentru indemnizația în cuantum mediu de 800 lei care se acordă persoanelor 

persecutate politic, persoanelor deportate, strămutate abuziv. Mai multe amănunte 

găsiți în atașament. 

La punctul 2 este vorba despre simplificarea procedurii de acordare a certificatului A1 

pentru firmele care au contracte în străinătate. Fără acest certificat lucrătorii români nu 

sunt recunoscuți în străinătate. În prezent sunt întârzieri de câte 3-5 luni, ceea ce 

îngreunează activitatea firmelor, în timp ce în țările UE acest document se eliberează 

instant. Președintele CNPP a promis că în termen de 30 de zile se vor rezolva toate 

cererile. 

La punctul Diverse l-am întrebat pe președintele CNPP care este soarta demersului făcut 

referitor la majorarea fondului pentru acordarea biletelor  de tratament balnear, așa cum 

s-a votat în ședința trecută a CA. Acesta a prezentat adresa nr. B1676/14.07.2022 prin 

care a cerut Ministerului Muncii o majorare  cu 100 milioane lei, bani rămași necheltuiți 

de la capitolul pensii de urmaș. În cazul aprobării bugetului prezentat, este posibil ca la 

începutul lunii septembrie să fie operațională această majorare.  
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Totodată, în urma unei întrebări venite din partea colegilor din teritoriu, m-am interesat 

de ce nu există consilii de administrație la casele județene de pensii. Mi s-a explicat că în 

forma actuală, legea CNPP nu permite și că au existat propuneri de modificare în acest 

sens dar că au fost respinse de către conducerea Ministerului Muncii. S-a convenit ca 

după perioada de concedii, ministrul Budăi să fie invitat la o ședință de CA pentru a 

relua această discuție în prezența sa. 

(Sursa: Cristi Godinac, reprezentant CNSLR-Frăția în CA al CNPP) 

 

• Guvernul are în vedere 189 de proiecte de investiții publice 

'semnificative' în elaborarea bugetului de stat pe 2023 

Guvernul urmează să aibă în vedere la elaborarea proiectului legii bugetului de stat pe 

anul 2023 un număr de 189 de proiecte de investiţii publice "semnificative", cu o valoare 

totală de peste 234 miliarde lei. 

Cabinetul Ciucă a discutat un memorandum de aprobare a rezultatelor prioritizării 

proiectelor de investiţii publice semnificative ce urmează a fi utilizate în procesul de 

elaborare a proiectului legii bugetului de stat pe anul viitor. 

"Potrivit memorandumului, sunt 189 de proiecte de investiţii publice care urmează a fi 

avute în vedere în procesul de elaborare a proiectului legii bugetului de stat pe anul 2023, 

cu o valoare totală de 234,339 miliarde lei. Dintre acestea, 49 sunt proiecte ale căror lucrări 

de execuţie sunt finalizate (stadiul fizic 100%) însă nu sunt închise financiar, fiind necesare 

plăţi pentru sentinţe civile, costuri aferente procedurii DAB, sentinţe arbitrale, certificate 

finale, asistenţă juridică, audit de siguranţă rutieră, litigii, exproprieri. Sumele alocate vor 

fi disponibilizate la momentul emiterii hotărârilor judecătoreşti/deciziilor finale/finalizării 

dosarelor privind exproprierile", se arată într-un comunicat al Guvernului, potrivit 

Agerpres.ro. 

Alte 26 sunt proiecte de investiţii noi, iar 114 se află în diferite stadii de implementare. 

"Valoarea actualizată totală a acestora este de 203,615 miliarde lei cu un rest de finanţat, 

în vederea finalizării, de 134,644 miliarde lei", se explică în comunicat. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 28 iulie 2022 5 

 

Situaţia pe ministere a acestor proiecte de investiţii este următoarea: 

- Ministerul Transporturilor şi Infrastructurii se situează pe primul loc cu un număr de 94 

proiecte aflate în diferite stadii de implementare, având o valoare actualizată totală de 

180,075 miliarde lei şi un rest de finanţat până la finalizare de 116,630 miliarde lei. Separat 

de acestea, 48 de proiecte au lucrările de execuţie finalizate, cu un rest de finanţat în 

valoare de 4,282 miliarde lei, sume necesare pentru plata sentinţe civile, costuri aferente 

procedurii DAB, sentinţe arbitrale, certificate finale, asistenţă juridică, audit de siguranţă 

rutieră, litigii, exproprieri, etc; 

- Ministerul Mediului, Apelor şi Pădurilor gestionează un număr de 12 proiecte (dintre 

care unul nou) cu o valoare actualizată totală de 6,991 miliarde lei şi un rest de finanţat 

până la finalizarea acestora de 4,394 miliarde lei. Proiectul "Amenajări hidrotehnice în 

bazinul hidrografic Niraj, jud. Mureş" este finalizat (100% fizic) însă nu este închis financiar, 

fiind necesare plăţi pentru derularea contractului de asistenţă juridică privind exproprierea 

terenurilor. Alocarea bugetară aferentă acestor proiecte în anul 2022 este de 910,204 

milioane lei; 

- Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei gestionează un număr de 16 

proiecte, cu o valoare totală de 3,302 miliarde lei şi un rest de finanţat până la finalizarea 

acestora de 2,893 miliarde lei. Opt proiecte sunt noi şi opt se află în implementare. 

Alocarea bugetară aferentă acestor proiecte în anul 2022 este de 370,033 milioane lei. 

Raportat la prioritizarea din anul 2021, trei proiecte de investiţii publice au fost finalizate, 

cu recepţie la terminarea lucrărilor, respectiv: Complex sportiv de nataţie Otopeni, Stadion 

Steaua, Stadionul naţional de rugby "Arcul de Triumf"; 

- Ministerul Sănătăţii gestionează nouă proiecte semnificative, cu o valoare actualizată 

totală de 9,599 miliarde lei lei şi un rest de finanţat până la finalizarea acestora de 9,356 

milioane lei, dintre care cinci proiecte sunt în derulare şi patru noi. Alocarea bugetară 

aferentă acestor proiecte în 2022 este de circa 188,999 milioane lei; 

- Ministerul Justiţiei gestionează trei proiecte, cu o valoare actualizată totală de 971,663 

milioane lei şi un rest de finanţat până la finalizarea acestora de 944,778 milioane lei. 

Raportat la prioritizarea din anul 2021, proiectul de investiţii "Palatul de Justiţie Prahova" 

a fost finalizat. Alocarea bugetară aferentă acestora în 2022 este de 12,658 milioane lei; 
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- Ministerul Apărării Naţionale gestionează patru proiecte semnificative cu o valoare 

actualizată totală de 597,199 milioane lei şi un rest de finanţat până la finalizarea acestora 

de 394,237 milioane lei. Trei proiecte sunt în derulare şi unul nou. Alocarea bugetară 

aferentă celor patru proiecte în 2022 este de 55 milioane lei; 

- Ministerul Cercetării, Inovării şi Digitalizării gestionează două proiecte semnificative, iar 

Serviciul de Protecţie şi Pază unul. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Premierul Nicolae Ciucă: Rata de absorbție a fondurilor europene de 

64,5% plasează România la un nivel egal cu Germania 

Premierul Nicolae Ciucă subliniază că rata de absorbţie a fondurilor europene aferentă 

exerciţiului financiar 2014 - 2020 la care a ajuns România este de 64,5%, ţara noastră 

situându-se la un nivel egal cu Germania şi foarte aproape de Franţa (65%). 

"Rata de absorbţie a fondurilor europene de 64,5% plasează România la un nivel egal cu 

Germania şi foarte aproape de Franţa (65%), depăşind state membre vechi precum Belgia 

(59%), Italia, Spania ori Olanda (fiecare cu puţin peste 56%). Procentul reprezintă 22 

miliarde euro, bani intraţi în ţară din totalul de 35,2 miliarde euro alocat României pentru 

exerciţiul financiar 2014 - 2020", a scris Ciucă, pe Facebook. 

Potrivit acestuia, de când PNL a preluat postul de premier, în România au intrat 7,8 

miliarde de euro. 

"Prin comparație, din ianuarie 2014 până în octombrie 2019, România a accesat 14,2 

miliarde euro. Guvernul PNL a reușit performanța de a aduce în România, într-o perioadă 

de un an și 8 luni, mai mult de jumătate din banii care au fost atrași de guvernele care s-

au succedat în primii cinci ani ai acestui exercițiu financiar european", a completat prim-

ministrul. 

(Sursa: stiri.tvr.ro)  
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• Adrian Câciu: Sistemul public de pensii nu este impozitat până la 

valoarea de 2.000 de lei, analizăm să vedem dacă această valoare poate 

fi crescută / Partea de impozitare va privi celelalte sisteme de pensii, 

fără a afecta partea de contributivitate 

Ministrul Finanţelor, Adrian Câciu, a declarat, miercuri, că sistemul public de pensii nu 

este impozitat, în acest moment, până la valoarea de 2.000 de lei şi că analizează să vadă 

dacă această valoare poate fi crescută. El a mai precizat că partea de impozitare va privi 

celelalte sisteme de pensii, în afara sistemuui public, fără a afecta partea de 

contributivitate, relatează News.ro. 

„Vreau să fiu foarte clar cu privire la sistemul public de pensii. Sistemul public de pensii, 

la acest moment, nu este impozitat, până la valoarea de 2.000 de lei. Lucurile aşa vor 

rămâne, analizăm să vedem dacă această valoare neimpozabilă poate fi crescută, având 

în vedere că această scutire de impozit a intervenit în anul 2017, între timp, lucrurile au 

evoluat din perspectiva inflaţiei”, a spus Câciu. 

El a precizat că ”în analiza pe care o fac are în vedere toate celelalte sisteme de pensii, 

cu excepţia celui public de pensii, cu privire la o posibilă impozitare, dar cu condiţia 

neimpozitării părţii de contributivitate”, a mai spus ministrul. 

Adrian Câciu a mai spus că o analiză privind ridicarea pragului de neimpozitare a 

pensiilor publice este făcută cu ministerul Muncii, care are toate datele cu privire la 

sistemul public de pensii şi date privind rata de deprivare materială severă, riscul de 

sărăcie, coşul de consum, care trebuie luate în calcul astfel încât cetăţenii vulnerabili să 

fie ajutaţi. 

Despre reaşezarea pensiilor militare, ministrul Finanţelor a spus că ”partea de impozitare 

va privi celelalte sisteme de pensii fără a afecta partea de contributivitate” şi că analiza 

va fi prezentată în coaliţie. 

Câciu a mai afirmat că analiza va fi gata în săptămânile următoare. ”Prioritate, acum, 

pentru noi este rectificarea bugetară”, a completat el. 

(Sursa: news.ro) 
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• Proiectele legilor Justiției: Mandatele actualilor șefi ai Înaltei Curți și 

ai marilor parchete, prelungite cu un an 

Proiectul de modificare a legii 303/2004 privind Statutul judecătorilor și procurorilor 

prelungește cu un an mandatele actualilor șefi ai Înaltei Curți și ai marilor parchete (DNA 

și PG, la DIICOT este un șef interimar). 

Proiectul trimis de ministerul Justiției la CSM prevede ca mandatele șefilor Înaltei Curți și 

ai marilor parchete să fie de 4 ani, nu de 3 ani, cum era până acum. 

”Art. 143 – (1) Preşedintele, vicepreşedinţii şi preşedinţii de secţie ai Înaltei Curţi de 

Casaţie şi Justiţie sunt numiţi de Secţia pentru judecători a Consiliului Superior al 

Magistraturii dintre judecătorii Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie care au funcţionat la 

această instanţă cel puţin 2 ani şi care nu au fost sancţionaţi disciplinar în ultimii 3 ani. 

(2) Numirea în funcţiile prevăzute la alin. (1) se face pe o perioadă de 4 ani, cu 

posibilitatea reînvestirii o singură dată, în acelaşi mod (…) 

Art. 145 – (1) Procurorul general al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi 

Justiţie, prim-adjunctul şi adjunctul acestuia, procurorul-șef al Direcției Naţionale 

Anticorupţie și al Direcţiei de Investigare a Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi 

Terorism, adjuncţii acestora, procurorii-şefi de secţie ai Parchetului de pe lângă Înalta 

Curte de Casaţie şi Justiţie, ai Direcției Naţionale Anticorupţie și Direcţiei de Investigare a 

Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism sunt numiţi de Preşedintele 

României, la propunerea ministrului justiţiei, cu avizul Secţiei pentru procurori a 

Consiliului Superior al Magistraturii, dintre procurorii care au o vechime minimă de 15 

ani în funcţia de procuror sau judecător, pe o perioadă de 4 ani, cu posibilitatea 

reînvestirii o singură dată, în acelaşi mod”, se arată în proiectul de modificare a 

Statutului magistraților. 

La articolul 283 alineatul 2 privind dispozițiile tranzitorii se arată însă că: 

”Art. 283 – (2) Dispoziţiile prezentei legi privind durata mandatelor funcţiilor de 

conducere se aplică mandatelor în curs la data intrării în vigoare a acesteia, care se 

prelungesc de drept cu 1 an”. 
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Cu alte cuvinte, dacă această prevedere va fi adoptată, actuala șefă a ÎCCJ, judecătoarea 

Corina Corbu, ar putea rămâne în funcție până la data de 2026, nu până în 2025, iar 

procuroarea generală Gabriela Scutea și șeful DNA Crin Bologa ar putea rămâne în 

funcție până în 2024, nu până în 2023. În 2024 expiră și mandatul actualului președinte 

al României, Klaus Iohannis. 

Vezi proiectele de modificare a legilor Justiției trimise la CSM aici. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Guvernul a aprobat suplimentarea numărului maxim de posturi din 

DNA în cadrul Structurii de sprijin a procurorilor europeni delegaţi în 

România 

Executivul a aprobat, miercuri, suplimentarea numărului maxim de posturi al Structurii 

de sprijin a procurorilor europeni delegaţi în România cu 15 de posturi de ofiţeri şi 

agenţi de poliţie judiciară, pentru „susţinerea în mod activ şi optim a activităţii 

Parchetului European (EPPO) în România”, relatează News.ro. 

Potrivit Executivului, necesitatea suplimentării numărului maxim de posturi este 

determinată de dinamica volumului de lucru al Parchetului European după începerea 

activităţii operaţionale în România, precum şi de aşteptarea generală privind creşterea 

volumului de activitate în perioada următoare, în contextul cadrului financiar multianual 

şi al instrumentului de redresare NextGenerationEU. 

În prezent, numărul de procurori delegaţi pentru România este relativ restrâns, respectiv 

7 din cei 20 alocaţi statului român, iar creşterea numărului de procurori europeni 

selectaţi (o nouă procedură de selecţie este în curs de desfăşurare) trebuie dublată şi de 

sporirea sprijinului pe care ofiţerii şi agenţii de poliţie judiciară îl pot aduce la susţinerea 

activităţii EPPO în România, arată Guvernul. 

EPPO este un organism independent al Uniunii Europene, responsabil de investigarea, 

urmărirea penală şi trimiterea în judecată a autorilor infracţiunilor împotriva intereselor 

financiare ale UE, inclusiv: frauda, corupţia, spălarea banilor, frauda transfrontalieră în 

materie de TVA.  
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Instituţiile şi organismele UE, precum şi autorităţile competente din cele 22 de state 

membre care au aderat la EPPO trebuie să raporteze către EPPO orice comportament 

infracţional care afectează bugetul UE. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Indicele ROBOR la trei luni continuă să crească. A urcat astăzi la 

7,71%, de la 7,56% ieri. Este cea mai mare valoare din februarie 2010 

 

Indicele ROBOR la trei luni, în funcție de care sunt calculate dobânzile la majoritatea 

creditelor în lei, a atins astăzi nivelul de 7,71%, față de 7,56% cât era luni. Amintim că pe 

2 februarie 2010, indicatorul a avut o valoare mai ridicată decât astăzi, mai exact de 

7,84% 

Și ROBOR la șase luni a ajuns la 7,83%, față de 7,70% cât era marți. BNR va avea 

următoarea ședință pe probleme de politică monetară în data de 5 august. 

Pentru creditele în lei acordate după luna mai 2019, se folosește indicele  de referință 

pentru creditele în lei (IRCC) care are valoare fixă în fiecare trimestru. În perioada iulie-

septembrie, ea a fost stabilită la 2,65%. 

(Sursa: biziday.ro)  
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• Sondaj eJobs: 70% dintre românii cu două joburi au avut nevoie de 

suplimentarea veniturilor pe termen lung / Cei mai mulți români cu 

două locuri de muncă au între 36 și 45 de ani / Jumătate dintre 

respondenți au declarat că ambii angajatori știau și de celălalt job 

Nevoia de suplimentare a veniturilor pe termen lung este principalul motiv pentru care 

și-au luat un al doilea job 70% dintre respondenții celui mai recent sondaj derulat de 

eJobs, se precizează într-un comunicat de presă remis de companie. 

8,2% au făcut acest pas doar pentru o perioadă scurtă de timp, pentru a strânge banii 

necesari unei achiziții costisitoare pe care nu și-o permiteau la acel moment, iar 6,7% 

spun că așa au lucrat toată viața. 

Pentru 10,6% primul job nu era suficient de solicitant și au putut, astfel, să se angajeze și 

în altă parte, iar 5% vor să facă o schimbare de carieră, însă nu sunt siguri ce li s-ar 

potrivi și, pentru o perioadă, au decis să încerce două joburi diferite, în paralel. 

Studiul arată că românii nu mai fac un secret din faptul că lucrează, simultan, în două 

locuri diferite. Astfel, jumătate dintre respondenți au declarat că ambii angajatori știau și 

de celălalt job, 23% spun că doar unul dintre angajatori fusese informat asupra acestui 

lucru, iar 21% au preferat să păstreze doar pentru ei această informație. 

”Odată cu intrarea în normalitate a stilului de muncă remote, angajații au devenit mai 

stăpâni pe felul în care își gestionează timpul și pot, astfel, să jongleze mai ușor cu două 

joburi. Chiar și în aceste condiții, cei mai mulți dintre ei (72%) aleg să adauge un job part 

time locului de muncă de bază pe care îl au și care este full time. 13% susțin, în paralel, 

două locuri de muncă full time, 6% două part time, iar 9% au un job de luni până vineri 

și încă un job în weekenduri”, spune Ana Călugăru, head of communications în cadrul 

eJobs România. 

Întrebați ce li se pare cel mai greu atunci când ai două joburi, 6 din 10 au menționat 

păstrarea unui echilibru între viața personală și profesională. 

Pentru un sfert dintre participanții la studiu este dificil să-și gestioneze timpul dedicat 

muncii, iar 10% spun că este foarte complicat să performeze în ambele locuri.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 28 iulie 2022 12 

 

Astfel, 40% dintre cei chestionați declară că, în momentul în care unul dintre cele două 

locuri de muncă le-ar aduce un salariu suficient pentru nevoile lor financiare lunare, ar 

renunța la cel de-al doilea job. 

”Ne așteptam ca numărul cel mai mare de respondenți să vină din categoria de vârstă 

19-25 de ani. Cu toate acestea, ei reprezintă doar 7,4% din total. 33,8% dintre cei care au 

avut în ultimii doi ani cel puțin două joburi simultan au între 36 și 45 de ani, 28,9% între 

26 și 35 de ani, 21,8% între 46 și 55 de ani și 8% peste 55 de ani”, conchide Ana 

Călugăru. 

Sondajul a fost realizat în luna iulie, pe un eșantion de 1.200 de respondenți. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Guvernul a aprobat alocarea sumei de 3,24 milioane de lei pentru 

exproprierea unor imobile situate pe amplasamentul drumului expres 

Brăila-Galaţi 

Guvernul a aprobat alocarea sumei de 3,24 milioane lei pentru plata despăgubirilor 

aferente exproprierii unui număr de 248 de imobile proprietate privată situate pe 

coridorul aferent drumului expres Brăila - Galaţi. 

Cabinetul Ciucă a fost aprobat proiectul de hotărâre privind declanşarea procedurilor de 

expropriere a tuturor imobilelor proprietate privată situate pe amplasamentul 

suplimentar, aprobarea listei imobilelor proprietate publică a statului, precum şi a listei 

imobilelor proprietate publică a unităţilor administrativ-teritoriale care fac parte din 

coridorul de expropriere al lucrării de utilitate publică de interes naţional "Drum expres 

Brăila - Galaţi". 

"Ca urmare a modificărilor survenite în cadrul proiectului faţă de studiul de fezabilitate 

realizat în anul 2008 este necesară exproprierea unei suprafeţe totale de teren de circa 

132.000 mp, aferentă unui număr de 248 de imobile proprietate privată situate pe raza 

localităţilor Vădeni din judeţul Brăila şi Galaţi din judeţul Galaţi. Suma aferentă 

despăgubirilor pentru aceste imobile este de 3,24 milioane lei şi va fi asigurată din 

fonduri de la bugetul de stat, prin bugetul Ministerului Transporturilor şi 

Infrastructurii", se arată într-un comunicat al Guvernului, potrivit Agerpres.ro.  
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Printr-o altă hotărâre, Executivul a aprobat alocarea sumei de 1,07 milioane lei pentru 

plata despăgubirilor pentru 118 imobile, în suprafaţă totală de 21.921 mp, care fac parte 

din coridorul drumului de legătură DN 1 A - Ocolitoarea Mică a Municipiului Săcele - 

Platforma Electroprecizia. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Legea privind anularea amenzilor pentru necompletarea formularului 

PLF la trecerea frontierei a intrat în vigoare!  

Toți românii care au fost amendați pentru necompletarea Formularului Digital de 

Localizare a Pasagerilor (PLF) își pot primi banii înapoi. Legea pe care am inițiat-o în 

acest scop, împreună cu colegul meu deputat PSD de Suceava, Eugen Bejinariu, a fost 

publicată astăzi în Monitorul Oficial. 

În două săptămâni, Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administraţiei are 

obligația să emită un Ordin al ministrului prin care să stabilească procedura de restituire, 

de către organele fiscale locale, a sumelor de bani tuturor celor care au plătit aceste 

amenzi. 

Banii plătiți se vor restitui doar dacă românii depun o cerere în termen de 90 de zile de 

la data intrării în vigoare a ordinului ministrului Cseke Attila. 

Un număr de 150.000 de amenzi au fost aplicate doar în prima lună – în perioada 25 

decembrie 2021 - 31 ianuarie 2022. Acestea depășeau suma de 361 de milioane de lei. 

Anul trecut, amenzile pentru necompletarea Formularului PLF au fost cuprinse între 

2.000 și 3.000 de lei, iar începând cu luna februarie 2022, amenzile au fost de 500 de lei. 

Amenzile neachitate până la data intrării în vigoare a prezentei legi se anulează şi se 

scad din evidenţele organelor de executare. 

Reamintesc că foarte mulți români au completat la întoarcerea în țară formularul PLF, 

însă din cauza birocrației, autoritățile nu au mai avut acces la acea bază de date și au 

emis amenzi nejustificate. Unii dintre aceștia și-au recuperat deja banii în instanțe. Alții, 

au rămas cu paguba. Era nedrept ca unii români să plătească pentru greșelile altora. 

Legea trebuie să fie aceeași pentru toți.  
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Aceasta este cea mai importantă lege pe care am inițiat-o, până acum, pentru că vom 

vedea sute de mii de români bucuroși că au scăpat de stresul de a merge prin instanțe 

pentru a-și demonstra nevinovăția. Această lege era singura soluție la haosul creat. 

Le mulțumesc tuturor colegilor parlamentari care au votat această lege. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• CGMB: Proedus va organiza un program de bugetare participativă 

pentru tineret 

Proedus va organiza un program de bugetare participativă pentru tineret, potrivit unui 

proiect de hotărâre de pe ordinea de zi a şedinţei Consiliului General al Municipiului 

Bucureşti (CGMB) de vineri. 

Proiectul de act normativ aprobă Regulamentul programului, care prevede că bugetul 

total al apelului de proiecte, pentru anul 2022, este de 900.000 lei, la care se adaugă 

100.000 de lei pentru diversele cheltuieli în ceea ce priveşte vizibilitatea, organizarea şi 

derularea apelului. 

Sunt eligibile proiectele depuse de organizaţii neguvernamentale (echipa de 

implementare fiind formată din tineri cu vârste între 14 şi 35 de ani) sau de către grupuri 

informale de tineri (cu cel puţin trei tineri cu vârste între 14 şi 35 de ani) care vizează şi 

au ca beneficiari direcţi tinerii bucureşteni, potrivit Agerpres.ro. 

Proiectul defineşte tânărul bucureştean drept orice persoană cu vârsta cuprinsă între 14 

şi 35 ani, care are domiciliul în Bucureşti, este înmatriculat la o unitate de învăţământ din 

Capitală sau are angajatorul înregistrat pe raza Municipiului. 

Tematica eligibilă pentru acest apel de proiecte vizează următoarele direcţii majore: 

Ecosistem de tineret - îmbunătăţirea/extinderea ecosistemului de tineret din Bucureşti; 

Comunitate - înfiinţarea/întărirea de comunităţi de tineri, Recuperare post-pandemie - 

refacerea/reîntregirea grupurilor/comunităţilor de tineri afectate de distanţarea 

provocată de pandemia de COVID-19, Angajabilitate - informarea/susţinerea tinerilor în 

căutarea unui loc de muncă sau a unei oportunităţi de educaţie utile pentru angajare,  
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Participare - crearea de oportunităţi pentru participarea şi împuternicirea tinerilor în 

comunitate, Educaţie/Învăţare - crearea de oportunităţi de învăţare nonformală pentru 

tineri, dar şi includerea acestora în programele existente, Sănătate - încurajarea sau 

sprijinirea unui stil de viaţă sănătos, Artă - susţinerea şi expunerea către public a tinerilor 

artişti din Bucureşti. 

Criteriul de selecţie este reprezentat de voturile acordate pe platforma dedicată de pe 

site-ul www. mb. ro de către cetăţenii Bucureştiului cu vârsta între 14 şi 35 de ani. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Ministerul Cercetării a lansat apelul pentru Bursele "Marie 

Sklodowska-Curie" 

Ministerul Cercetării, Inovării şi Digitalizării a lansat miercuri apelul pentru burse 

individuale "Marie Sklodowska-Curie", din cadrul Planului Naţional de Redresare şi 

Rezilienţă, în valoare de 8 milioane de euro. 

 

Toţi cercetătorii cu titlul de doctor, cetăţeni UE, posesori ai unui certificat Seal of 

Excellence obţinut în cadrul Orizont 2020 şi Orizont Europa, în perioada 2020 - 2022, 

care au un punctaj de cel puţin 85%, dar nu au obţinut finanţare europeană, pot aplica la 

apelul "I9. Sprijin pentru posesorii de certificate de excelenţă primite la competiţia 

pentru burse individuale Marie Sklodowska-Curie", Componenta C9. Suport pentru 

Sectorul Privat, Cercetare, Dezvoltare şi Inovare. 

 

Ministerul Cercetării, Inovării şi Digitalizării informează că valoarea maximă a unui 

proiect de tip "Burse individuale" ("Individual Fellowship") este de 141.768 euro brut, 

echivalent în lei, iar pentru un proiect de tip "Burse postdoctorale" ("Postdoctoral 

Fellowships") este de 149.568 euro brut, echivalent în lei. 

 

"Am semnat astăzi ordinul pentru investiţia I9 din PNRR - competiţia pentru bursele 

Marie Sklodowska-Curie. România are nevoie de o infuzie de resursă umană de 

excelenţă, de know-how, fie că vine de la cercetătorii români din România, de la 

cercetătorii români stabiliţi peste graniţe sau de la cercetătorii din alte state 

membre UE.  
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Lansăm acest apel pentru a da un imbold ecosistemului cercetării din România şi pentru 

a creşte atractivitatea sistemului naţional de cercetare, dezvoltare şi inovare. Sunt 8 

milioane de euro investiţi în proiecte de top evaluate deja de experţi europeni, proiecte 

pe care dorim să le aducem în România", a declarat ministrul Cercetării Sebastian 

Burduja, potrivit unui comunicat remis AGERPRES. 

 

Numărul maxim estimat de beneficiari este de 50, iar durata unui proiect este de 24 luni. 

 

Depunerea proiectelor se va realiza într-o singură etapă, utilizându-se 

platforma https://proiecte.pnrr.gov.ro şi se va aplica principiul "primul venit, primul 

servit", până la epuizarea fondurilor sau cel târziu până la 31 decembrie 2023. 

 

"Pentru a fi considerate eligibile, cererile de finanţare trebuie să fie complete la 

momentul încărcării în platforma de depunere online, nefiind admise completări 

ulterioare. Cererile de finanţare incomplete la momentul aplicării vor fi declarate 

neeligibile", se explică în comunicat.  

(Sursa: Agerpres) 

 

• Marcel Boloș: Studiem modelele Greciei, Portugaliei și Italiei pentru 

sistemele de irigații incluse în PNRR 

Ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene, Marcel Boloș (PNL), a declarat miercuri, la 

Antena 3, că România studiază sistemele de irigații incluse în PNRR de Grecia, Portugalia 

și Italia. 

Întrebat dacă se va renegocia PNRR astfel încât România să poată include pentru 

finanțare și proiecte de irigații, ministrul a răspuns: 

„Este un subiect extrem de greu, extrem de sensibil si chiar am fost criticat recent ca in 

cele 66 de zile de mandat nu am facut nimic. Nu este asa. Aceste tipuri de negocieri nu 

se fac de pe o zi pe alta. Credeti-ma ca problema asta a irigatiilor nu este un lucru de 

joaca, vin la emisiune tocmai de pe camp, am fost azi sa vad la fata locului cum se pune 

problema unui astfel de sistem de irigatii.  

https://proiecte.pnrr.gov.ro/
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In acest moment am facut inventarierea la fata locului a tipului de probleme cu care ne 

confruntam in acest domeniu de investitii, am studiat si studiem in continuare modelele 

Greciei, Portugaliei si Italiei care au sisteme de irigatii puse in PNRR si mai facem un 

lucru extrem de important, in PNRR sunt capitole care se suprapun cu politica de 

coeziune si incercam sa facem aceasta ajustare care e de bun simt, e o datorie morala ca 

in perioada de criza sa nu facem investitii exotice”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Susţinerea asociaţiilor utilizatorilor de apă cu bani de la UE şi din 

buget, o soluţie pentru contracararea efectelor secetei (ministru) 

Organizarea şi multiplicarea asociaţiilor utilizatorilor de apă şi susţinerea acestora cu 

bani de la Uniunea Europeană şi din bugetul statului este o soluţie viabilă pentru 

contracararea efectelor negative ale secetei, consideră ministrul Agriculturii, Petre Daea. 

"Lucrările de investiţii, pornite, realizate sau aflate în derulare au avut ca obiective 

modernizarea staţiilor, creşterea randamentelor de exploatare, reducerea consumului de 

energie, eliminarea pierderilor de apă, irigarea uniformă a culturilor. Organizarea şi 

multiplicarea asociaţiilor utilizatorilor de apă şi susţinerea acestora cu bani de la Uniunea 

Europeană şi din bugetul statului este o soluţie viabilă pentru contracararea efectelor 

negative ale secetei. În câmp se folosesc cele mai moderne instalaţii de irigare. Nu 

putem vorbi sub nici o formă de un concept învechit", a scrie Daea, joi, pe pagina sa de 

Facebook. 

Ministrul Agriculturii s-a întâlnit, pe 25 iulie, cu ministrul Investiţiilor şi Proiectelor 

Europene, Marcel Boloş, pentru a stabili paşii ce trebuie parcurşi în vederea susţinerii la 

Bruxelles a intereselor agriculturii româneşti, căutând soluţii pentru introducerea 

acestora în PNRR. 

Cei doi oficiali au convenit să meargă împreună în teren pentru a vedea cum este 

organizat sistemul de irigaţii in România. 

"Constatarea la faţa locului a situaţiei din sistemele de irigaţii, acolo unde procesul de 

modernizare s-a încheiat sau este în derulare, a constituit pentru domnul 
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ministrul Boloş o surpriză plăcută pe care a împărtăşit-o cu harnicii noştri fermieri.  

Aceste secvenţe constituie un bun suport al cunoaşterii şi susţinerii în procesul de 

negociere privind alocarea de sume de la UE pentru agricultură în vederea continuării 

procesului de modernizare şi automatizare a sistemului de irigaţii din România. 

Reabilitarea acestui sistem prevăzută prin Planul National de Irigaţii se realizează într-un 

concept nou, pe reţeaua existentă, neavând restricţii privind proprietatea sau scoaterea 

din circuit a terenului. Proprietatea statului asupra infrastructurii principale ne dă 

libertatea de acţiune", a mai precizat Petre Daea. 

Prin Planul Naţional Strategic este prevăzută o sumă de 500 de milioane de euro pentru 

modernizarea sistemelor secundare de irigaţii şi realizarea de sisteme locale. 

"Este şansa noastră de a dezvolta agricultura prin folosirea resurselor de apă de care 

dispunem. Să le valorificăm înainte de a ajunge în mare, când nu le mai putem folosi!", a 

subliniat ministrul de resort. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Rezervele de apă ale României sunt în scădere, dar suficiente: datele 

oficiale de la Apele Române 

Chiar dacă rezerva (strategică) de apă din principalele 40 de lacuri de acumulare își 

menține tendința de scădere, aceasta poate satisface necesarul de apă pentru toți 

beneficiarii care se alimentează centralizat din sursa de suprafață, potrivit Apelor 

Române. 

Administrația Națională „Apele Române” face apel la calm și responsabilitate socială în 

direcția folosirii raționale a resurselor de apă și pe cât posibil a economisirii acestora. 

Pentru activitățile casnice, Apele Române recomandă populației, acolo unde există 

posibilitatea, „să apeleze la folosirea/stocarea apei din surse alternative (inclusiv a celei 

de ploaie, când este posibil), astfel încât apa de băut (potabilă) să ajungă tuturor”. 
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În continuare, fenomenul de secetă se manifestă în mod special în zona orașelor mici și 

a satelor din Moldova (cele mai afectate județe: Botoșani, Iași, Vaslui, Galați, Suceava, 

Neamț, Bacău și Vrancea) unde apa este asigurată fie din sursa de apă de suprafață, fie 

din subteran. 

La nivel național, sunt 274 de localități (din 18 județe) alimentate restricționat din sursa 

de apă de suprafață, respectiv 384 din foraje/fântâni (din 13 județe). 

În principalele 40 de lacuri de acumulare (administrate de Administrația Națională 

„Apele Române”, respectiv Hidroelectrica), există astăzi disponibil un volum de apă de 

3,25 miliarde de metri cubi de apă, iar coeficientul de umplere este de 74,97% 

(comparativ cu 5 iulie: 82%). 

Debite în scădere 

Debitele medii zilnice se situează în general la valori sub mediile multianuale lunare, iar 

nivelurile pe râuri la stațiile hidrometrice se situează sub cotele de atenție. 

Debitul Dunării la intrarea în țară a fost sub media multianuală a lunii iulie. 

În acest moment, pentru Centrala Nucleară Cernavodă există o rezervă de nivel 

suficientă pentru funcționarea CNE până la prima treaptă de avertizare. 

Conform Raportului de monitorizare realizat de specialiștii Administrației Naționale 

„Apele Române”, precum și de la nivelul Administrațiilor Bazinale de Apă, situația la 

această oră se prezintă astfel: 

274 localități (sistem centralizat- din sursa de apă de suprafață), 384 localități (din foraje) 

– alimentate cu restricții 

La această oră, în ceea ce privește situația alimentărilor cu apă în regim centralizat 

(aparținând operatorilor de apă-canal), 274 localități din județele Botoșani, Iași, Vaslui, 

Galați, Suceava, Neamț, Bacău, Vrancea, Hunedoara, Ilfov, Argeș, Giurgiu, Dâmbovița, 

Ialomița, Dolj, Gorj, Bihor și Arad (18 județe) funcționează în regim restricționat. Cele mai 

multe localități sunt în județele din Moldova. 

În ceea ce privește sistemele de alimentare cu apă centralizate care au ca sursă de 

alimentare din foraje sau drenuri, restricțiile sunt determinate de creșterea consumului 

de apă pentru irigații.  
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Este vorba despre un procent de 20-30% din fântânile care prezintă fenomen de secare. 

Astfel, în 384 de localități din județele Botoșani, Iași, Vaslui, Galați, Bacău, Suceava, 

Vrancea, Olt, Gorj, Hunedoara, Sălaj (13 județe) sunt fântâni secate parțial. Cele mai 

multe localități sunt în județele din Moldova unde autoritățile locale și Inspectoratele 

Județene pentru Situații de Urgență iau măsuri deja de transportare a apei în vederea 

asigurării necesarului pentru oameni și animale. 

Din cele 80 de secțiuni de monitorizare a secetei hidrologice, la 23 secțiuni s-au 

înregistrat debite sub debitul necesar pentru satisfacerea cerințelor sub aspect cantitativ, 

respectiv în bazinele hidrografice Someș-Tisa, Banat, Olt, Mureș, Crișuri și în special în 

bazinele hidrografice Siret și Prut. În afara secțiunilor de monitorizare a secetei, în 

secțiunile a 26 stații hidrometrice din râuri sunt secate (Somes-Tisa, Crișuri, Siret, Prut). 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Aeroportul Băneasa se redeschide pe 1 august, după o pauză de 9 

ani. Trei companii sunt pregătite să înceapă cursele de linie și charter 

Aeroportul Băneasa din Nordul Capitalei se redeschide luni, pe 1 august, Directorul 

Companiei Aeroporturi București, George Dorobanțu, la Radio România Actualități. 

Reluarea curselor comerciale (de linie) se face după 9 ani în care Aeroportul a fost închis 

pentru aceste zboruri și a trecut printr-un program de modernizare a clădirilor și a 

echipamentelor aeroportuare. 

Trei companii sunt deja pregătite să înceapă cursele de linie și charter pe Băneasa a 

precizat George Dorobanțu. 

„Avem deja trei discuții avansate în stadiu de semnare contracte care să opereze de la 

Băneasa. Este vorba despre Ryanair care caută soluții pentru a-și crește baza de 

aeronave din România, vor opera două zboruri din sezonul de toamnă sau iarnă, Air 

Connect care și-a anunțat intenția să opereze și de pe Băneasa, momentan ei sunt 

autorizați pentru Otopeni dar vor opera și la Băneasa, pentru zboruri cu aeronave ATR 

de scurtă distanță. Mai este o companie înregistrată în Republica Moldova, Fly One 

pentru curse tip charter, Băneasa-Chișinău”, a declarat Dorobanțu. 
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Spre deosebire de Aeroportul Otopeni unde pasagerii trebuie să vină cu cel puțin două 

ore înainte de îmbarcare, la Băneasa timpul va fi chiar de sub o oră. 

Compania aeriană AirConnect și-a anunțat lansarea recent și își propune să opereze 

curse aeriene și zboruri tip charter. În spatele acesteia se află un fost director de la Blue 

Air, care în urmă cu nouă ani a fost implicat în cumpărarea Blue Air de la omul de afaceri 

Nelu Iordache, și mai mulți acționari în directă legătură cu omul de afaceri Dorin Ivașcu, 

care controlează Aeroportul Tuzla și care a fost șef la birouri externe ale Tarom în 

perioada comunistă. (Detalii, AICI) 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Încă o companie americană care produce reactoare nucleare mici 

intră în România 

Compania Last Energy, care proiectează, produce și comercializează reactoare nucleare 

de mici dimensiuni, complet modular, înființează o filială în România, Last Energy 

Romania S.R.L., și îl numește pe Mihai Darie în funcția de Director General. Acesta va fi 

responsabil pentru supravegherea eforturilor companiei în acest domeniu, pe măsură ce 

țara se pregătește să accelereze dezvoltarea proiectelor nucleare. 

Darie are peste douăzeci de ani de experiență în poziții de conducere în domeniul 

financiar, în industrii precum cea energetică, a utilităților, bancară și infrastructură. 

Înainte de a se alătura echipei Last Energy România, a fost director financiar al grupului 

Electrica și director financiar al Nuclearelectrice. 

Mihai Darie a plecat din funcția de director financiar al Electrica, după ce consiliul de 

administrație nu i-a prelungit mandatul, după cum a scris Economedia aici. Ștefan-

Alexandru Frangulea este noul director financiar interimar al companiei Electrica, până în 

31 decembrie 2022. Mihai Darie și-a încheiat, pe 3 ianuarie 2022, mandatul de patru ani 

de Director Financiar în cadrul Electrica SA, preluat în ianuarie 2018, după ce consiliul de 

administrație nu i l-a prelungit. 

„România lucrează în mod activ pentru un viitor energetic mai independent, mai sigur și 

mai durabil; energia nucleară va juca, fără îndoială, un rol cheie.  
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Ceea ce m-a atras la Last Energy a fost abordarea eficientă, accesibilă și practică a 

implementării proiectelor de energie nucleară, care va contribui la accelerarea eforturilor 

țării de a atinge atât independența energetică, cât și obiectivele climatice. Reactoarele 

modulare de mici dimensiuni ale Last Energy vor fi o completare esențială pentru 

sectorul nuclear din România”, a declarat Darie. 

Potrivit anunțului companiei, centralele nucleare furnizează deja aproximativ 20% din 

energia României, iar țara are planuri ambițioase de extindere, inclusiv prin finalizarea a 

două centrale nucleare în curs de construcție și prin investiții în reactoare modulare de 

mici dimensiuni. Formând parteneriate cu companii precum Last Energy, România are 

potențialul de a deveni o putere regională care să furnizeze energie curată, fiabilă și la 

prețuri accesibile propriilor sale comunități și vecinilor săi europeni, mai precizează 

reprezentanții companiei. 

Modelul de afaceri al Last Energy este conceput pentru a face ca energia nucleară să fie 

mai accesibilă, mai ieftină și mai rapid de implementat. Compania oferă clienților săi un 

ciclu complet de dezvoltare a proiectelor nucleare. Aceasta include proiectarea, 

construcția, finanțarea, mentenanța și întreținerea instalațiilor, furnizarea de combustibil, 

colectarea deșeurilor și dezafectarea centralei electrice la sfârșitul duratei de funcționare 

a acesteia. Centrala electrică a companiei se bazează pe un proiect dovedit de reactor cu 

apă sub presiune, cuplat cu un proces de fabricație complet modulară, o abordare unică, 

care reduce dramatic timpul și costurile de construcție a centralelor nucleare, pentru a 

furniza energie curată în bandă. Utilizând tehnologii dovedite în industrie și cele mai 

bune practici din toate industriile, modelul de dezvoltare al Last Energy vizează livrarea 

unei centrale electrice în termen de douăzeci și patru de luni de la semnare. 

Last Energy creează un nou sistem pentru dezvoltarea și livrarea de centrale nucleare 

modulare de mici dimensiuni. Combinând tehnologia dovedită a reactoarelor cu un 

model de livrare inedit și un design complet modular al centralei, Last Energy își 

propune să decarbonizeze producția de energie și să crească accesul la energie curată, 

la prețuri accesibile. 

Reamintim că, în martie 2019, Nuclearelectrica și compania americană NuScale au 

semnat un Memorandum de Înțelegere (MOU) pentru a evalua dezvoltarea, licențierea și 

construcția unui reactor nuclear mic (SMR) NuScale în România.  
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Primul astfel de mini-reactor nuclear din România va fi instalat pe amplasamentul fostei 

termocentrale Doicești din județul Dâmbovița. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• România deschide consulate generale la Paris, Londra și Salzburg și 

consulate la Nantes și Belfast 

Deja putem informa că în acest an au fost operaționalizate Consulatele Generale de la 

Chișinău, de la Madrid și de la Roma; de asemenea, deja anul trecut Consulatul de la 

Melbourne a fost, și el, operaționalizat, iar în perioada următoare, și anume 

În luna august, România va dechide consulatul general de la Londra și cel de la Paris, iar 

până la finalul anului vor fi deschise consulatul general de la Nantes, biroul consular de 

la Belfast și consulatul general de la Salzburg, a anunțat miercuri ministrul de Externe, 

Bogdan Aurescu, în timpul ședinței de guvern. 

El a mai anunțat că ministerul pregătește o misiune consulară itinerantă în Nepal pentru 

acordarea de vize de muncă. ”Bangladesh, Nepal, India sunt sursele de forță de muncă 

străină cele mai importante”, a spus Aurescu. 

Oficialul român a mai anunțat că vor fi modificate mai multe acte pentru ca românii din 

străinătate să își poată face mai ușor actele necesare. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Ciolacu, despre declaraţiile lui Viktor Orban: Jignitoare pentru toată 

lumea; o să avem o discuţie în coaliţie 

Preşedintele PSD, Marcel Ciolacu, a catalogat declaraţiile anti-UE şi anti-NATO făcute în 

România de premierul Ungariei, Viktor Orban, drept "jignitoare pentru toată lumea" şi a 

spus că va avea loc o discuţie în coaliţie pe această temă. 

"O să avem o discuţie în cadrul coaliţiei. Declaraţia a fost jignitoare la toată lumea. Nu a 

fost o jignire adusă în special românilor.  
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Mi-aş fi dorit să nu fie făcută pe teritoriul României, dar indiferent, putea să o facă şi pe 

Himalaya, efectele sunt aceleaşi, ale tale ca şi om politic", a afirmat, miercuri, Ciolacu, 

întrebat de jurnalişti într-o conferinţă de presă, la Târgovişte, despre declaraţiile lui 

Viktor Orban. 

Liderul PSD s-a referit şi la afirmaţia lui Orban despre implicarea NATO şi UE în conflictul 

din Ucraina. 

"Importantă e gravitatea declaraţiilor. Faptul că un lider al unui stat membru al Uniunii 

Europene aduce anumite declaraţii împotriva NATO şi UE, cred că e cel mai în măsură să 

răspundă. Cealaltă declaraţie (acuzele aduse NATO şi UE că ar susţine războiul din 

Ucraina - n.r.) este incalificabilă. Pentru un om politic în anul 2022, să faci o astfel de 

declaraţie, cu atât mai neinspirată să fie pe teritoriul României", a precizat Ciolacu. 

Întrebat dacă a avut o discuţie pe acest subiect cu liderul UDMR, Kelemen Hunor, 

Ciolacu a subliniat că se aştepta ca acesta să aibă o reacţie. 

"Nu am avut. Eu mă aşteptam de la domnul Kelemen Hunor să aibă o reacţie, dânsul, 

personală, imediată după o astfel de declaraţie", a spus Ciolacu. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Mircea Geoană, adjunctul NATO: ”Diferența de moral al trupelor 

ruseşti şi a celor ucrainene este absolut zdrobitoare în favoarea 

ucrainenilor/ Armata Ucrainei, mult mai suplă, mult mai adaptată 

războiului modern” 

Diferenţa de moral al trupelor ruseşti şi a celor ucrainene este absolut zdrobitoare în 

favoarea ucrainenilor, a declarat, miercuri, în timpul unei vizite la sediul Batalionului 51 

Operaţii Speciale „Vulturii” din Târgu Mureş, secretarul general adjunct al Alianţei Nord 

Atlantice (NATO), Mircea Geoană. 

Potrivit acestuia, armata ucraineană este „mult mai agilă, mult mai suplă, mult mai 

adaptată războiului modern” şi a reuşit, după declanşarea conflictului cu Rusia, în 2014, 

să devină „o armată modernă, de tip occidental, de tip NATO”.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 28 iulie 2022 25 

 

„Armata Federaţiei Ruse este în continuare o armată de tip post-sovietic, cu tot ce 

înseamnă echipamente, comandă şi control, doctrină militară şi filosofie militară, în timp 

ce armata ucraineană, cu sprijinul nostru, după 2014, după invazia şi anexarea ilegală a 

Crimeei, este o armată modernă, de tip occidental, de tip NATO, de unde şi diferenţa de 

calitate a modului în care execută operaţii de război cele două părţi. Asta nu înseamnă 

că Federaţia Rusă nu are în continuare capabilităţi importante, nu are în continuare 

elemente care să fie preocupante pentru Ucraina şi pentru noi, dar, dacă ne uităm la 

modul în care cele două tipuri de sisteme militare funcţionează, Ucraina este mult mai 

agilă, mult mai suplă, mult mai adaptată războiului modern”, a spus Geoană. 

El s-a referit şi la moralul celor două forţe combatante. 

„Şi mai este un lucru care depăşeşte tipul de armament, tipul de muniţie, cât de precis 

loveşte artileria unei părţi sau celeilalte părţi. Este elementul intangibil al moralului 

trupelor şi al moralului populaţiei. Într-un fel îţi aperi ţara şi te lupţi pentru ţara ta şi într-

un alt fel te duci într-o aventură militară într-o ţară în care nu înţelegi de ce ai fost trimis 

acolo. Diferenţa de moral al trupelor ruseşti şi a celor ucrainene este absolut zdrobitoare 

în favoarea ucrainenilor. Asta nu înseamnă că războiul nu este complicat, că nu este 

durată şi că nu vedem elemente politice care să indice terminarea prea rapidă, aşa cum 

ne-am dori, a acestui război”, a adăugat secretarul general adjunct al NATO. 

Mircea Geoană a dat asigurări că alianţa militară pe care o reprezintă va continua să 

susţină, din toate punctele de vedere, Ucraina. 

„Vom continua să îi ajutăm. Este şi interesul nostru şi credem că bravura şi sacrificiul 

ucrainenilor vor primi din partea noastră sprijin militar, financiar, economic, moral, 

politic, aşa cum se întâmplă de-o manieră ireproşabilă în acest moment”, a afirmat 

Geoană. 

Oficialul NATO s-a întâlnit, miercuri, cu reprezentanţii conducerii Comandamentului 

Forţelor pentru Operaţii Speciale şi cu operatori din cadrul Batalionului 51 Operaţii 

Speciale „Vulturii”, cu care a discutat despre capabilităţile Forţelor pentru Operaţii 

Speciale. De asemenea, acestuia i-au fost prezentate standuri cu armament, 

echipamente şi tehnică militară şi un moment tactic specific Forţelor pentru Operaţii 

Speciale. 

(Sursa: g4media.ro)  
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• Amenințare oficială venită de la Moscova: 'Republica Moldova ar 

putea deveni o a doua Ucraină' 

Transformarea Republicii Moldova într-o a doua Ucraină prin concursul "patronilor" ei 

occidentali se va solda cu o catastrofă pentru ea, iar încercările Chişinăului de a impune 

schimbarea formatului operaţiunii de menţinere a păcii în Transnistria nu pot să conducă 

decât la destabilizare, a declarat, joi, Vladimir Djabarov, prim-vicepreşedintele Comisiei 

pentru Relaţii Internaţionale din Consiliul Federaţiei (camera superioară a parlamentului 

rus), citat de agenţia de presă rusă TASS. 

"Transformarea Republicii Moldova într-o a doua Ucraină, situaţie spre care o împing 

patronii ei occidentali, pomparea ei cu arme occidentale nu fac decât să agraveze 

problema şi îndepărtează perspectivele unei rezolvări paşnice a conflictului de pe 

Nistru", a spus Djabarov în cadrul unei mese rotunde, dedicată participării Rusiei la 

operaţiunea de menţinere a păcii în Transnistria, scrie mediafax.ro. 

"Deschiderea unui real al doilea front în Transnistria va duce la o catastrofă pentru întreg 

statul moldovean", a ameninţat senatorul rus, în condiţiile în care autorităţile de la 

Chişinău au pledat dintotdeauna pentru soluţionarea paşnică a conflictului de pe Nistru, 

potrivit Deschide.md. 

Rusia a pledat constant pentru pace în Transnistria, iar forţa de menţinere a păcii, din 

care fac parte şi soldaţi ruşi, "a fost întotdeauna un bastion al previzibilităţii şi al liniştii, 

garantul securităţii pe malul stâng al Nistrului", susţine senatorul rus. 

"Orice încercare a politicienilor iresponsabili de la Chişinău de a pune sub semnul 

întrebării acest rol al pacificatorilor ruşi, de a impune schimbarea formatului operaţiunii 

de menţinere a păcii odată cu retragerea trupelor ruse din regiune va duce doar la 

destabilizare", a declarat Djabarov, citat de TASS. 

Senatorul rus şi-a exprimat de asemenea preocuparea faţă de pauza prelungită care a 

intervenit în negocierile în formatul '5plus2' (Republica Moldova, Transnistria, Rusia, 

Ucraina şi OSCE, plus SUA şi UE, ca observatori). 

"Ignorarea de către partea moldoveană a iniţiativelor de reluare a dialogului făcute de 

conducerea transnistreană, urmărind unilateral instrucţiunile Occidentului colectiv a pus  
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autorităţile de la Chişinău pe calea torpilării negocierilor şi la condiţii în care continuarea 

acestora nu mai este posibilă în cheie constructivă", susţine Djabarov.  

Prim-vicepreşedintele Comisiei pentru Relaţii Internaţionale din senatul rus a criticat 

autorităţile moldovene pentru adoptarea unei legi care ar interzice media ruse şi le-a 

acuzat că ar combate memoria Marelui Război pentru Apărarea Patriei, după cum 

numeşte Moscova cel de-Al Doilea Război Mondial. 

"Oare crede în mod serios Chişinăul că interzicând panglicile Sf. Gheorghe şi 

glorificându-i pe criminalii româno-fascişti, împreună cu românizarea şi o propagandă 

rusofobă frenetică în mass-media în legatură cu situaţia din Ucraina fac ca imaginea 

Republicii Moldova să fie atractivă pentru transnistreni?", se întreabă retoric senatorul 

rus în declaraţia pentru TASS. 

"Ţara noastră va continua să asigure pacea pe Nistru şi să contracareze orice posibile 

provocări şi tentative de destabilizare. Acest lucru este în interesul locuitorilor atât din 

Republica Moldova, cât şi din Transnistria", a afirmat el. 

Potrivit Deschide.md, administraţia de la Tiraspol a declarat în repetate rânduri că 

negocierile în formatul '5+2' nu pot fi reluate din cauza războiului dintre Rusia şi 

Ucraina. 

În acest context, TASS scrie că preşedintele Republicii Moldova, Maia Sandu, după ce a 

fost aleasă în această funcţie în 2020, a făcut o serie de declaraţii dure împotriva 

Tiraspolului şi a spus că nu intenţionează să se întâlnească cu liderul Transnistriei, Vadim 

Krasnoselski, aşa cum au făcut-o predecesorii ei. 

Ea a subliniat necesitatea retragerii trupelor ruse (Grupul Operativ al Trupelor Ruse din 

Transnistria/GOTR) din stânga Nistrului şi transformarea actualei operaţiuni de 

menţinere a păcii ruse într-o misiune civilă sub mandat internaţional. 

Ca răspuns, Krasnoselski a declarat că este categoric împotriva retragerii GOTR şi a 

forţelor de menţinere a păcii, pe care le consideră garantul stabilităţii şi securităţii în 

Transnistria, scrie TASS. 

De fapt, potrivit presei de peste Prut, parlamentul de la Chişinău a adoptat în aprilie o 

lege care nu prevede interzicerea media ruse în Republica Moldova, ci vizează 

sancţionarea mass-media care difuzează conţinuturi calificate drept 

dezinformări sau informaţii ce afectează securitatea spaţiului informaţional 
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audiovizual, în contextul intensificării propagandei ruse pe fondul războiului declanşat 

de Kremlin în Ucraina. 

"Nu putem admite mesaje care denaturează informaţia despre război - e revoltător şi 

inuman să învinuieşti victimele de suferinţele proprii. Cei care astăzi justifică uciderea 

ucrainenilor, mâine - sau chiar azi - pot cere uciderea moldovenilor. Cei care nu 

condamnă azi războiul sunt la fel ca şi cei care nu au condamnat, la vremea lor, 

pogromurile, Holocaustul sau deportările. Nu uităm aceste pagini tragice şi ruşinoase 

din istoria noastră. Nu putem admite repetarea lor. Şi nu putem permite ca atrocităţile 

de azi să fie asociate cu memoria eroilor din cel de-Al Doilea Război Mondial, care şi-au 

dat viaţa pentru pace", a subliniat la vremea respectivă Maia Sandu, citată de 

Deschide.md. 

Iar în ceea ce priveşte interzicerea panglicii Sf. Gheorghe - considerat un semn al 

susţinătorilor preşedintelui rus Vladimir Putin, dar şi al separatiştilor proruşi din Ucraina - 

ca şi a simbolurilor "Z" si "V", utilizate de trupele ruse care au atacat Ucraina, Chişinăul a 

explicat că nu poate subscrie ipocriziei Moscovei, care pe de o parte vorbeşte despre 

pace, iar pe de alta atacă şi încalcă suveranitatea unui stat independent şi ucide oameni 

nevinovaţi, sub false pretexte, conform media moldovene. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Raport. Implementarea energiei regenerabile în UE nu se desfășoară 

suficient de rapid pentru ca blocul comunitar să-și atingă obiectivele 

climatice propuse. Cauza principală este un proces birocratic prea lent 

de autorizare la nivelul țărilor membre 

Potrivit unui raport al think-tank-ului britanic Ember, pentru a-și atinge obiectivul de a 

menține temperatura la nivel global sub pragul de creștere cu +1,5 grade Celsius peste 

nivelurile pre-industriale, UE va avea nevoie de încă 76 de gigawați capcitate de 

producție de energie regenerabilă până în 2026. Totuși, arată raportul, țările UE vor 

putea adăuga doar 38 de gigawați capacitate de producție, în următorii patru ani. 
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Raportul mai arată că energia eoliană a înregistrat în UE o creștere mai lentă decât cea 

solară, cu o medie de creștere de 10 GW pe an, începând din 2018, și va atinge doar 

jumătate din capacitatea necesară până în 2026. 

“Europa nu mai duce acum lipsă de ambiție în domeniul energiei din surse regenerabile, 

dar se confruntă cu un decalaj de implementare”, arată Harriet Fox, analist Ember. 

Deciziile birocratice lente de autorizare reprezintă unul dintre principalele motive care 

au cauzat întârzierile de implementare, iar țările afectate vor avea nevoie de mai mult de 

doi ani pentru a finaliza demersurile deja demarate. 

Singurele țări care sunt așteptate să-și atingă obiectivele climatice în acest sens sunt 

Finlanda, Croația, Lituania și Suedia. UE se află acum într-un moment în care trebuie să-

și diversifice sursele de energie, pe măsură ce livrările de gaze naturale din Rusia 

încetinesc. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Comisia Europeană cere o intensificare a eforturilor privind 

combaterea variolei maimuţei 

Comisia Europeană le-a cerut miercuri celor 27 de state membre ale Uniunii Europene să adopte 

o abordare mai fermă şi coordonată în ceea ce priveşte variola maimuţei, declarată de 

Organizaţia Mondială a Sănătăţii (OMS) drept urgenţă sanitară globală, relatează Reuters, 

preluată de Agerpres. 

Într-o scrisoare adresată miniştrilor UE ai Sănătăţii, comisarul european pentru sănătate, Stella 

Kyriakides, a remarcat că Uniunea Europeană a fost epicentrul cazurilor depistate şi că statele 

membre ar trebui să lucreze împreună pentru a controla focarul epidemic. 

Kyriakides i-a îndemnat pe miniştrii UE să intensifice monitorizarea şi raportarea cazurilor, 

urmărirea şi izolarea contactelor, vaccinările şi comunicarea clară cu privire la riscurile de 

îmbolnăvire. 

Variola maimuţei este un virus care provoacă de obicei simptome uşoare, printre care febră, 

dureri şi leziuni cutanate, cu recuperare între două până la patru săptămâni. 

Identificată pentru prima dată la maimuţe, boala se transmite mai ales prin contact 

direct, fiind endemică în Africa.  
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După raportările iniţiale de cazuri în Europa în luna mai, numărul infectărilor a crescut la peste 

16.000 în 75 de ţări. Cinci decese, toate în Africa, au fost raportate până în prezent. 

Kyriakides a subliniat că membrii UE ar trebui să furnizeze datele înregistrate la nivel naţional 

Sistemului European de Supraveghere, actualizând informaţiile pe măsură ce date mai complete 

devin disponibile. 

De asemenea, a mai spus ea, ţările ar trebui să stabilească linii directoare clare privind urmărirea 

contacţilor şi izolarea acestora în conformitate cu recomandările Centrului European pentru 

Prevenirea şi Controlul Bolilor. 

Uniunea Europeană a achiziţionat 160.000 de doze de vaccinuri de la compania daneză de 

biotehnologie Bavarian Nordic. Kyriakides a cerut ţărilor UE care nu au semnat contracte să facă 

acest lucru cât mai curând posibil pentru a asigura livrările de vaccinuri. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Livrările de gaze rusești prin Nord Stream 1 au scăzut la 20% din 

capacitatea gazoductului. Autoritățile din Germania lansează un apel 

către consumatorii casnici și industriali de a economisi 

Gazprom a anunțat ieri că urmează să oprească funcționarea unei turbine ce aparține 

conductei Nord Stream 1, din motive tehnice, și că va reduce livrările. Astăzi, compania 

germană Gascade, care operează cea mai importantă conductă pentru transportul de 

gaze dinspre Rusia spre Europa, a precizat că doar 1,28 milioane de metri cubi pe oră 

(aproximativ 20% din capacitatea gazoductului) au fost transportați prin Nord Stream 1.  

De asemenea, Uniper, cel mai mare importator și depozitar de gaze naturale din 

Germania, a declarat că a primit doar o cincime din volumul stabilit. În acest context, și-a 

anunțat intenția de a lansa măsuri legale împotriva Gazprom. 

Klaus Mueller, șeful autorității germane de reglementare în energie a declarat că 

Germania încă  poate să evite raționalizarea gazelor naturale, dacă consumatorii își vor 

reduce consumul. “Lucrul crucial este să economisim gaz. Aș dori să aud mai puține 

plângeri, iar rapoartele din industrie să spună, noi, ca sector, contribuim la acest lucru”, a 

declarat oficialul.  

https://www.biziday.ro/gazprom-anunta-ca-va-opri-o-alta-turbina-din-conducta-nord-stream-1-incepand-de-miercuri-estimeaza-ca-fluxurile-de-gaze-catre-germania-vor-scadea-astfel-la-o-cincime-din-capacitatea-normala/
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Germania este unul dintre statele europene a cărei economie depinde cel mai mult de 

gazele naturale rusești. Gazprom a mai efectuat reduceri ale fluxului de gaze naturale de 

pe Nord Stream 1, conducta funcționând până astăzi doar la 40% din capacitatea sa. În 

acest context, Germania a început să aplice un plan de urgență în trei faze, ultima fiind 

raționalizarea.  

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Putin și Erdogan vor discuta săptămâna viitoare la Soci despre 

acordul privind cerealele și cooperarea militară, anunță Kremlinul 

Președintele rus Vladimir Putin va discuta despre cooperarea militară și tehnică cu 

omologul său turc Recep Tayyip Erdoğan în timpul vizitei sale la Soci, în sudul Rusiei, 

vinerea viitoare, potrivit Kremlinului, transmite CNN. 

„Da, subiectul cooperării tehnico-militare va fi cu siguranță discutat la Soci”, a declarat 

miercuri purtătorul de cuvânt al Kremlinului, Dmitri Peskov. 

Potrivit lui Peskov, cooperarea tehnico-militară dintre Rusia și Turcia este în mod 

constant pe ordinea de zi, iar „simplul fapt că interacțiunea se dezvoltă într-un domeniu 

atât de sensibil indică faptul că, în general, întregul complex de relații se află la un nivel 

foarte ridicat”. 

Întrebat dacă în cadrul întâlnirii va fi abordată și problema exporturilor de cereale, 

Peskov a declarat că cei doi președinți vor putea evalua modul în care sunt puse în 

aplicare acordurile de la Istanbul privind transporturile de cereale. 

„Acordul ar trebui să înceapă acum să fie implementat, procesul va începe. Aceasta va fi 

o bună oportunitate de a face schimb de opinii la Soci cu privire la modul în care acest 

lucru este în conformitate cu acordurile la care s-a ajuns”, a declarat Peskov. 

Putin și Erdoğan s-au întâlnit la Teheran săptămâna trecută. Vineri, Ucraina și Rusia au 

convenit asupra unui acord care ar permite reluarea exporturilor vitale de cereale din 

porturile ucrainene de la Marea Neagră. Acordul a fost mediat de Națiunile Unite și 

Turcia la Istanbul. 

(Sursa: g4media.ro)  


